
20240205A 2023 年度農産物の品質安全性検査 ：典型的事例を公表（中国食品安全網） 

Translated and compiled on Feb, 18, 2024 

 
2023年度農産物の品質安全性検査 ：典型的事例を公表 
中国食品安全网 www.cfsn.cn 2024-02-05 17:56 来源： 农业农村部 
-------------------------------------------------------------------------------- 

2023 年、各級農業農村部門は、習近平総書記の「4 つの最も厳しい」重要指示の精神を断固として実行

し、厳格に改訂農産物品質安全法の規定を実施し、ササゲ残留農薬という難問の処理を徹底的に推進し、

着実に食用農産物の「違法薬物撲滅、残留薬物管理、改善促進」の三年計画を展開することで、誓約適合

証明書新制度の導入を促進し、監督管理の法的執行を強化して農産物の品質安全性に関する多数の事件を

調査・処分し、違法な犯罪行為を効果的に抑止した。最近、農業農村部は禁止・制限されている薬物の違

法使用や通常薬物の過剰残留、および誓約適合証明書の規定に外れた発行や受領・保存などを含む 3 カテ

ゴリーの典型事例 12件を選び発表した。 

 

一、 禁止・制限されている薬物の違法使用 

1. 河南省内黄県農業農村局は、ササゲ栽培に野菜への使用が禁止されている農薬オメトエート（宮

本注： ダニなどを殺す殺虫剤です）を使用した件で王何某と楊何某を捜査・処分 

2023 年 9 月、河南省内皇県農業農村局は、同県后河鎮の農民、王何某と楊何某 2 人が栽培してい

るササゲに対し、抜き打ちの監督と検査を実施したところ、検体のササゲから野菜への使用が禁

止されている殺虫剤オメトエートが検出された。2023 年 9 月、内皇県農業農村局は法律に基づき、

調査・処理のため本件を公安機関に移送した。2023年 10月、内皇県公安局は法律に従い当事者の

王何某と楊何某にそれぞれ拘留 6日間の行政処分を決定した。 

 

2. 広西チワン族自治区合浦県農業農村局は、ササゲの栽培に野菜への使用が禁止されている農薬イ

ソフェンホスメチルを使用した件で洪何某を捜査・処分。 

2023 年 4 月、広西チワン族自治区合浦県農業農村局は、同県の農民、洪何某が栽培しているササ

ゲに対し、抜き打ちの監督と検査を実施したところ、検体のササゲから野菜への使用が禁止され

ている農薬メチルイソホサートが検出された。調査により、当事者の洪容疑者は野菜への使用が

禁止されていることを知りながら移動販売業者から購入し、散布されたササゲを市場に出荷して

いたことが判明した。 2023年 5月、合浦県農業農村局は法律に基づく調査・処理のため、事件を

公安機関に移送した。洪何某は 2023 年 12 月、有毒で有害な食品の生産販売の罪で懲役 6 か月、

執行猶予 1 年、罰金 5000 人民元の判決を受けた。同時に、売却価格の 10 倍の賠償金を支払い、

市級以上の報道媒体で公的に謝罪した。 
 

3. 江西省于都県農業農村局は、トウガラシ栽培に禁止されている農薬ジコフォルを使用した件で合

弁企業を捜査・処分 

2023 年 2 月、江西省于都県農業農村局は、同県の協同組合が栽培していたトウガラシの抜き打ち

の監督と検査を実施したところ、トウガラシの検体から使用が禁止されている殺虫剤ジコホルが

検出された。調査の結果、当事者らはジコホルを禁止農薬と知りながら使用していたが、ジコホ

ルが使われたトウガラシは約500キログラム、販売額は2,532.38元に達していたことが判明した。

2023年 11月、于都県農業農村局は法律に基づく調査・処理のため、事件を公安機関に移送した。 

当該事案は現在捜査中である。 
 

4. 湖南省邵陽市農業農村局が、食用動物への使用が禁止されているクレンブテロール塩酸塩を肉牛

飼育に使用した件で馮何某を捜査・処分 

湖南省邵陽市農業農村局は 2023年 2月、定期検査の際に、馮何某が飼育している肉牛の尿から食

用動物への使用が禁止されているクレンブテロール塩酸塩が検出されたことを発見した。その後、

邵陽市農業農村局が馮何某の飼育していた肉牛に対して抜き打ちで追加の監督・検査を実施した

ところ、クレンブテロール塩酸塩が再び検出された。2023 年 3 月、邵陽市農業農村局は法律に基

づく調査・処理のため、事件を公安機関に移送した。2023年 11月、馮何某は有毒・有害食品を販

売した罪で懲役 2年並びに罰金 1万元の判決を受け、当市の市級メディアで公開謝罪した。 
 



5. 福建省寧徳市海洋漁業局は、食用動物への使用が禁止されているニトロフラゾンをフウセイの稚

魚養殖に使用していた件である養殖場を捜査・処分 

2023 年 2 月、福建省寧徳市海洋漁業局は、同市蕉城区の某養魚場で飼育されていたふうせいの稚

魚を抜打ち検査したところ、稚魚の検体から食用動物への使用が禁止されているニトロフラゾン

が検出された。調査の結果、フウセイの稚魚約 9 万匹が関与していたことが判明し、すべて捕

獲・封印された。2023 年 3 月、寧徳市海洋漁業局は法律に基づく調査・処理のため、事件を公安

機関に移送した。本件は現在捜査中だ。 
 

6. 山東省日照市嵐山区海洋発展局は、食用動物への使用が禁止されているクロラムフェニコールを

ライギョ養殖に使用していた養殖場を捜査・処分 

2023 年 8 月、農業農村部が山東省日照市蘭山区の某養殖場で飼育されているライギョに対して国

家農産物品質安全検査を実施したところ、ライギョの検体から食用動物への使用が禁止されてい

るクロラムフェニコールが検出された。調査の結果、関係したライギョ合計 750kg は、すべて捕

獲封印された。2023 年 9 月、山東省日照市蘭山区海洋発展局は、法律に基づく調査・処理のため、

事件を公安機関に移送した。現在、この事件は検察機関による審査起訴段階に達している。 
 

二、 通常薬物残留物の基準超え 

7. 安徽省懐寧県農業農村局は、農産物の品質安全基準を満たさない残留農薬が含まれたササゲを生

産・販売していた件で某企業を捜査・処分 

2023 年 6 月、安徽省農業農村庁は懐寧県の企業に対して監督と抜き打ち検査を実施したところ、

同社の生産販売ササゲに（通常の）殺虫剤アセタミプリドが過剰に残留していることが判明した。

調査の結果、事件関連のササゲは合計 100kg に達し、抜き取り検査以後は販売されていないこと

が判明した。2023 年 8 月、懐寧県農業農村局は法律に基づき、当事者に罰金 5 万元の行政処分を

決定、同時に、事件関連のササゲは無害化処理された。 

 

8. 雲南省保山市龍陽区農業農村局は、農産物の品質と安全基準を満たさないバナナを生産・販売し

ていた件で董何某を捜査・処分 

2023 年 3 月、雲南省保山市隆陽区農業農村局は、隆陽区市場監督管理局から送付された事案の糸

口から、某市場で販売されていたバナナを調査したところ（通常の）殺虫剤イミダクロプリドの

残留量検査に不合格だったとした。その起源を辿ったところ当該バナナは隆陽区の董何某により

栽培されたものと判明した。調査により、董何某はバナナの植栽過程で（通常の）殺虫剤イミダ

クロプリドを使用し、安全間隔を取らずに収穫したものをそのまま市場に出していたことが判明。

2023 年 3 月、宝山市龍陽区農業農村局は、法律に基づき、董何某に対し違法所得の没収と罰金

1,000元の行政処罰を決定した。 

 

9. 寧夏回族自治区彭陽県農業農村局は、生産販売されていたウコッケイから農産物の品質安全基準

を満たしていない動物用の医薬品が残留していた件で某企業を捜査・処分 

2023 年 6 月、寧夏回族自治区農業農村局が彭陽県の某企業に対して抜き取り検査を実施したとこ

ろ、生産販売されているウコッケイ（烏骨鶏のことです）から（通常の）動物用医薬品エンロフ

ロキサシンの残留量が基準を超えていたことが判明した。調査の結果、当該企業の屠殺場で事案

に関係しているウコッケイ計 111 羽が屠殺されていたが、抜き取り検査以降の販売はされていな

い。2023年 8月、彭陽県農業農村局は当事者に 5万元の行政罰を課すことに決定した。 

 

10. 江蘇省塩城市大豊区農業農村局は、生産・販売したフナ（鮒のことです）やソウギョ（草魚のこ

とです）に農産物品質安全基準を満たしていない動物用の医薬品が残留していた件で某企業を捜

査・処分 

調査により、当該企業が生産販売していたフナから動物用の（通常）医薬品であるエンロフロキ

サシン及びシプロフロキサシン（炭疽菌用の薬）が、草魚の検体中から動物用の（通常）医薬品

であるエンロフロキサシン（抗微生物薬）が残留基準量を超えていたことが判明した。関係する

フナとソウギョは計 6,546kg、販売額は 32,730元だった。2023年 11月、塩城市大豊区農業農村局

は、法律に基づき当事者に違法所得 3万 2,730元の没収と 36万 30元の罰金を課す行政処分を決定

した。 
 



三、 誓約適合証明書の規定に外れた発行や受領・保存 

11. 浙江省杭州市臨安区農業農村局は、規定に基づく誓約適合証明書を発行していなかった件で某合

弁企業を捜査・処分 

2023年 2月、浙江省杭州市臨安区農業農村局は、法執行機関の検査中に某合弁企業により販売さ

れていた野菜について誓約適合証明書を規定に基づいた発行をしていないことを発見、法執行官

が直ちに是正を命じた。2023年 3月、法執行官が法律に基き当該合弁企業を再検査したところ、

要求された是正が期限内に行われていないことが判明。2023年 3月、臨安区農業農村局は法に基

づき当事者に 300元の行政罰を課すことを決定した。 

 

12. 重慶長寿区農業農村委員会は、農産物購入の際、誓約適合証明書の規定を遵守していなかった件

で翁何某を捜査・処分 

2023年 9月、重慶長寿区農業農村委員会は法に基づき翁何某経営の水産物店を査察、水産物購入

時に重慶市の水産物会社発行の誓約適合証明書を保管していなかったことが判明した。法執行官

らは彼に直ちに是正をするよう命じた。2023 年 10 月、重慶長寿区農業農村委員会が法に基づき

再度当事者を査察したところ、期限内に規定に従った是正をしていないことが判明。2023 年 10

月、重慶長寿区農業農村委員会は法律に基づき翁何某に 600元の行政罰を課すことを決定した。 

 

（編集：王欣童） 
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The Ministry of Agriculture and Rural Affairs announced typical cases of 

agricultural product quality and safety supervision and law enforcement in 2023 
China Food Safety Network www.cfsn.cn 2024-02-05 17:56 Source: MARA 

-------------------------------------------------------------------------------- 

In 2023, agricultural and rural departments at all levels will resolutely implement the spirit of General Secretary Xi 

Jinping’s “Four Most Strict” important instructions, strictly implement the provisions of the newly revised Agricultural 

Products Quality and Safety Law, deeply promote the treatment of outstanding pesticide residues in cowpeas, and 

solidly carry out the three-year action of “Cure illegal drugs, control drug residues, and promote improvement” of 

edible agricultural products, we promoted the implementation of the new system for certification of compliance with 

commitment standards, strengthened supervision and law enforcement, investigated and dealt with a number of 

agricultural product quality and safety cases, and effectively deterred illegal and criminal activities. Recently, the 

Ministry of Agriculture and Rural Affairs selected 12 typical cases and announced them, including illegal use of 

prohibited and restricted drugs, excessive residues of conventional drugs, and failure to issue, collect, and preserve 

compliance certificates in accordance with regulations. 

 

I. Illegal use of prohibited and restricted drugs 
1. The Agricultural and Rural Affairs Bureau of Neihuang County, Henan Province investigated and dealt 

with the case of Wang and Yang using the pesticide omethate, which is prohibited for use on vegetables, 

in cowpea cultivation. 

September 2023, the Agricultural and Rural Affairs Bureau of Neihuang County, Henan Province carried out 

supervision and random inspections on the cowpeas grown by two farmers, Wang and Yang, in Houhe Town, 

and the pesticide omethate, which is prohibited for use on vegetables, was detected in cowpea samples. In 

September 2023, the Neihuang County Agriculture and Rural Affairs Bureau transferred the case to the public 

security organs for investigation and handling in accordance with the law. In October 2023, Neihuang County 

Public Security Bureau made an administrative penalty decision to detain the parties Wang and Yang for 6 

days respectively in accordance with the law. 

 

2. The Agricultural and Rural Affairs Bureau of Hepu County, Guangxi Zhuang Autonomous Region 

investigated and dealt with the case of Hong using the pesticide methylisophosate, which is prohibited 

for use on vegetables, in cowpea cultivation 

April 2023, the Agricultural and Rural Affairs Bureau of Hepu County, Guangxi Zhuang Autonomous Region 

conducted supervision and random inspections on the cowpeas grown by farmer Hong X in the county. The 

pesticide methylisophosate, which is prohibited for use on vegetables, was detected in the cowpea samples. 

After investigation, it was found that the pesticide methylisophosphos used by the party involved, Hong, was 

purchased from a mobile vendor. Even though he knew that its use on vegetables was prohibited, cowpeas 

https://www.cfsn.cn/2024/02/05/99396013.html


sprayed with the pesticide were still put on the market for sale. In May 2023, the Hepu County Agriculture 

and Rural Affairs Bureau transferred the case to the public security organs for investigation and handling in 

accordance with the law. In December 2023, Hong was sentenced to 6 months in prison, suspended for 1 year, 

and fined 5,000 RMB for committing the crime of producing and selling toxic and harmful food. At the same 

time, he paid 10 times the sales price as compensation and publicly apologized to news media at or above the 

municipal level. 

 

3. The Agriculture and Rural Affairs Bureau of Yudu County, Jiangxi Province investigated and dealt 

with the case of a cooperative using the banned pesticide dicofol in pepper cultivation 

In February 2023, the Agricultural and Rural Affairs Bureau of Yudu County, Jiangxi Province conducted 

supervision and random inspections on peppers grown by a cooperative in the county, and the banned 

pesticide dicofol was detected in pepper samples. After investigation, it was found that the parties involved 

were using dicofol even though they knew it was a banned pesticide. The pepper involved was about 500 

kilograms, with a sales amount of 2,532.38 RMB. In November 2023, the Yudu County Agriculture and Rural 

Affairs Bureau transferred the case to the public security organs for investigation and handling in accordance 

with the law. The case is currently under investigation. 

 

4. The Agricultural and Rural Affairs Bureau of Shaoyang City, Hunan Province investigated and dealt 

with the case of Feng XX using Clenbuterol Hydrochloride, which is prohibited for use in food animals, 

in beef cattle breeding 

In February 2023, the Agricultural and Rural Affairs Bureau of Shaoyang City, Hunan Province discovered 

during a routine inspection that clenbuterol hydrochloride, which is prohibited for use in food animals, was 

detected in the urine of the beef cattle raised by Feng. Subsequently, the Shaoyang Municipal Agriculture and 

Rural Affairs Bureau conducted follow-up supervision and random inspections on the beef cattle raised by 

Feng, and clenbuterol hydrochloride was detected again. In March 2023, the Shaoyang Municipal Agriculture 

and Rural Affairs Bureau transferred the case to the public security organs for investigation and handling in 

accordance with the law. In November 2023, Feng was sentenced to 2 years in prison and fined 10,000 RMB 

for selling toxic and harmful food. He made a public apology in the city's municipal paper media. 

 

5. The Ocean and Fisheries Bureau of Ningde City, Fujian Province investigated and dealt with the case 

of a nursery using nitrofurazone, which is prohibited for use in food animals, in the breeding of large 

yellow croaker fry 

In February 2023, the Ocean and Fisheries Bureau of Ningde City, Fujian Province conducted supervision 

and random inspections of large yellow croaker fry cultured in a nursery in Jiaocheng District, the city, 

Nitrofuracillin, which is prohibited for use in food-producing animals, was detected in large yellow croaker 

samples. After investigation, it was found that about 90,000 large yellow croaker fry were involved, and all 

of them had been captured and sealed. In March 2023, the Ningde City Ocean and Fisheries Bureau 

transferred the case to the public security organs for investigation and handling in accordance with the law. 

The case is currently under investigation. 

 

6. The Ocean Development Bureau of Lanshan District, Rizhao City, Shandong Province investigated and 

dealt with the case of a farm using chloramphenicol, which is prohibited for use in food animals, in 

snakehead cultivation 

In August 2023, the Ministry of Agriculture and Rural Affairs conducted a national agricultural product quality 

and safety supervision spot inspection on snakeheads raised in a farm in Lanshan District, Rizhao City, 

Shandong Province. Chloramphenicol, which is prohibited for use in food animals, was detected in snakehead 

samples. After investigation, a total of 750 kilograms of snakehead were involved, and all of them have been 

captured and sealed. In September 2023, the Ocean Development Bureau of Lanshan District, Rizhao City, 

Shandong Province transferred the case to the public security organs for investigation and handling in 

accordance with the law. At present, the case has reached the stage of review and prosecution by the 

procuratorate. 

 

II. Conventional drug residues exceeding standards 
7. The Agricultural and Rural Affairs Bureau of Huaining County, Anhui Province investigated and dealt 

with the case of a company producing and selling cowpeas with pesticide residues that did not meet the 

quality and safety standards for agricultural products. 

In June 2023, the Anhui Provincial Department of Agriculture and Rural Affairs carried out supervision and 

random inspections on a company in Huaining County, and found that the cowpeas it produced and sold 

contained excessive residues of the conventional pesticide acetamiprid. After investigation, it was found that 

the cowpeas involved in the case totaled 100 kilograms and had not been sold since the random inspection. In 



August 2023, the Huaining County Agriculture and Rural Affairs Bureau made an administrative penalty 

decision to impose a fine of 50,000 RMB on the parties concerned in accordance with the law, and at the same 

time, the cowpeas involved in the case were treated harmlessly. 

 

8. The Agriculture and Rural Affairs Bureau of Longyang District, Baoshan City, Yunnan Province 

investigated and dealt with the case of Dong Moumou's production and sales of bananas that did not 

meet the quality and safety standards for agricultural products 

In March 2023, the Bureau of Agriculture and Rural Affairs of Longyang District, Baoshan City, Yunnan 

Province received case clues transferred from the Longyang District Market Supervision Administration, 

saying that bananas sold in a certain market failed to pass the test for residues of the conventional pesticide 

imidacloprid. After tracing the origin, this batch of bananas was grown by Dong in Longyang District. After 

investigation, Dong used the conventional pesticide imidacloprid in the banana planting process and then 

harvested and put it on the market without passing the safety interval. In March 2023, the Bureau of 

Agriculture and Rural Affairs of Longyang District, Baoshan City made an administrative penalty decision on 

Dong Moumou to confiscate his illegal gains and fine him 1,000 yuan in accordance with the law. 

 

9. The Agriculture and Rural Affairs Bureau of Pengyang County, Ningxia Hui Autonomous Region 

investigated and dealt with the case of a company producing and selling black-bone chickens with 

veterinary drug residues that did not meet the quality and safety standards for agricultural products 

In June 2023, the Department of Agriculture and Rural Affairs of the Ningxia Hui Autonomous Region carried 

out supervision and random inspections on a company in Pengyang County. It was detected that the 

conventional veterinary drug enrofloxacin residues in the black-bone chickens it produced and sold exceeded 

the standard. After investigation, the company's slaughterhouse slaughtered a total of 111 black-bone chickens 

involved in the case, but they have not been sold since the random inspection. In August 2023, the Pengyang 

County Agriculture and Rural Affairs Bureau decided to impose an administrative penalty of 50,000 yuan on 

the party concerned. 

 

10. The Agriculture and Rural Affairs Bureau of Dafeng District, Yancheng City, Jiangsu Province 

investigated and dealt with the case of crucian carp and grass carp produced and sold by a company 

that did not meet the quality and safety standards for agricultural products with veterinary drug 

residues 

After investigation, it was found that the residues of conventional veterinary drugs enrofloxacin and 

ciprofloxacin in the crucian carp produced and sold by the company exceeded the standard, and the residue 

of conventional veterinary drug enrofloxacin in grass carp samples exceeded the standard. The batch of 

crucian carp and grass carp involved was 6,546 kilograms, with a sales amount of 32,730 yuan. In November 

2023, the Agriculture and Rural Affairs Bureau of Dafeng District, Yancheng City made an administrative 

penalty decision to confiscate illegal gains of 32,730 yuan and fine 360,030 yuan on the parties concerned in 

accordance with the law. 

 

III. Failure to issue, collect, and keep promised compliance certificates in accordance with regulations 
11. The Agriculture and Rural Affairs Bureau of Lin'an District, Hangzhou City, Zhejiang Province 

investigated and dealt with a case where a cooperative failed to issue a certificate of compliance with 

the promised standards in accordance with regulations 

In February 2023, the Agriculture and Rural Affairs Bureau of Lin'an District, Hangzhou City, Zhejiang 

Province discovered during a law enforcement inspection that a cooperative selling vegetables failed to issue 

a certificate of compliance with the promised standards in accordance with regulations, and law enforcement 

officials ordered it to make immediate corrections. In March 2023, when law enforcement officers inspected 

the cooperative again in accordance with the law, they found that it had not made corrections as required 

within the time limit. In March 2023, the Lin'an District Agriculture and Rural Affairs Bureau decided to 

impose an administrative penalty of 300 yuan on the parties concerned in accordance with the law. 

 

12. Chongqing Changshou District Agricultural and Rural Affairs Committee investigated and dealt with 

the case of Weng, who was engaged in purchasing agricultural products and failed to keep the promised 

compliance certificate in accordance with regulations 

In September 2023, the Chongqing Changshou District Agriculture and Rural Affairs Committee inspected 

the aquatic products store run by Weng in accordance with the law and found that he did not keep the 

commitment certificate issued by a Chongqing aquatic product company when purchasing aquatic products. 

Law enforcement officials ordered him to make corrections immediately. In October 2023, when the 

Chongqing Changshou District Agriculture and Rural Affairs Committee inspected the parties again in 

accordance with the law, it was found that they had not made corrections in accordance with the regulations 



overdue. In October 2023, the Chongqing Changshou District Agriculture and Rural Affairs Committee 

decided to impose an administrative penalty of 600 yuan on Weng in accordance with the law. 

 

(Editor: Wang Xintong) 
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农业农村部公布 2023 年农产品质量安全监管执法典型案例 
中国食品安全网 www.cfsn.cn 2024-02-05 17:56 来源： 农业农村部 
-------------------------------------------------------------------------------- 

2023 年各级农业农村部门坚决贯彻习近平总书记“四个最严”重要指示精神，严格落实新修订施行的农产

品质量安全法规定，深入推进豇豆农药残留突出问题攻坚治理，扎实开展食用农产品“治违禁 控药残 促提

升”三年行动，推动承诺达标合格证新制度落地，加大监管执法力度，查处了一批农产品质量安全案件，有

力震慑了违法犯罪行为。日前，农业农村部从中选取 12 个典型案例予以公布，包括违法使用禁限用药物、

常规药物残留超标和未按照规定开具、收取、保存承诺达标合格证三类。 

 

一、违法使用禁限用药物 

1. 河南省内黄县农业农村局查处王某某和杨某某在豇豆种植中使用禁止在蔬菜上使用的农药氧乐果案 

2023 年 9 月，河南省内黄县农业农村局对该县后河镇王某某和杨某某两位农户种植的豇豆开展监督抽查，

在豇豆样品中检出禁止在蔬菜上使用的农药氧乐果。2023 年 9 月，内黄县农业农村局依法将案件移送公安机

关查处。2023年 10月，内黄县公安局依法对当事人王某某和杨某某分别作出行政拘留 6天的行政处罚决定。 

 

2.广西壮族自治区合浦县农业农村局查处洪某在豇豆种植中使用禁止在蔬菜上使用的农药甲基异柳磷案 

2023 年 4 月，广西壮族自治区合浦县农业农村局对该县农户洪某种植的豇豆开展监督抽查，在豇豆样品中

检出禁止在蔬菜上使用的农药甲基异柳磷。经查，当事人洪某所用农药甲基异柳磷购自流动商贩，在明知其

被禁止在蔬菜上使用的情况下，仍将喷洒过该农药的豇豆上市销售。2023 年 5 月，合浦县农业农村局依法将

案件移送公安机关查处。2023 年 12 月，洪某因犯生产、销售有毒、有害食品罪，被判处有期徒刑 6 个月，

宣告缓刑 1 年，并处罚金 5000 元，同时支付销售价款 10 倍赔偿金，在市级以上新闻媒体公开赔礼道歉。 

 

3.江西省于都县农业农村局查处某合作社在辣椒种植中使用禁用农药三氯杀螨醇案 

2023 年 2 月，江西省于都县农业农村局对该县某合作社种植的辣椒开展监督抽查，在辣椒样品中检出禁用

农药三氯杀螨醇。经查，当事人明知三氯杀螨醇为禁用农药仍然使用，涉案辣椒约 500 公斤，销售金额

2532.38 元。2023 年 11 月，于都县农业农村局依法将案件移送公安机关查处。目前案件正在侦办中。 

 

4.湖南省邵阳市农业农村局查处冯某某在肉牛养殖中使用食品动物中禁止使用的盐酸克仑特罗案 

2023 年 2 月，湖南省邵阳市农业农村局在例行检查时发现，冯某某养殖的肉牛尿液中检出食品动物中禁止

使用的盐酸克仑特罗。随后，邵阳市农业农村局对冯某某养殖的肉牛跟进开展监督抽查，再次检出盐酸克仑

特罗。2023年3月，邵阳市农业农村局依法将案件移送公安机关查处。2023年11月，冯某某因犯销售有毒、

有害食品罪，被判处有期徒刑 2 年，并处罚金 10000 元，在本市市级纸质媒体公开赔礼道歉。 

 

5.福建省宁德市海洋与渔业局查处某苗场在大黄鱼苗养殖中使用食品动物中禁止使用的呋喃西林案 

2023 年 2 月，福建省宁德市海洋与渔业局对该市蕉城区某苗场养殖的大黄鱼苗进行监督抽查，在大黄鱼苗

样品中检出食品动物中禁止使用的呋喃西林。经查，涉案大黄鱼苗约 9 万尾，均已起捕封存。2023 年 3 月，

宁德市海洋与渔业局依法将案件移送公安机关查处。目前案件正在侦办中。 

 

6.山东省日照市岚山区海洋发展局查处某养殖场在乌鳢养殖中使用食品动物中禁止使用的氯霉素案 

2023 年 8 月，农业农村部对山东省日照市岚山区某养殖场养殖的乌鳢开展国家农产品质量安全监督抽查，

在乌鳢样品中检出食品动物中禁止使用的氯霉素。经查，涉案乌鳢共 750 公斤，均已起捕封存。2023 年 9 月，

山东省日照市岚山区海洋发展局依法将案件移送公安机关查处。目前，该案件已至检察机关审查起诉阶段 

 

二、常规药物残留超标 

7. 安徽省怀宁县农业农村局查处某公司生产销售农药残留不符合农产品质量安全标准豇豆案  

2023年 6月，安徽省农业农村厅对怀宁县某公司开展监督抽查，经检测其生产销售的豇豆常规农药啶虫脒

残留超标。经查，涉案豇豆共 100公斤，自抽检后未售出。2023年 8月，怀宁县农业农村局依法对当事人作



出罚款 50000元的行政处罚决定，同时对涉案豇豆进行无害化处理。 

 

8.云南省保山市隆阳区农业农村局查处董某某生产销售农药残留不符合农产品质量安全标准香蕉案 

2023年 3月，云南省保山市隆阳区农业农村局收到隆阳区市场监督管理局移送案件线索，称某市场销售的

香蕉常规农药吡虫啉残留检测不合格。经溯源，该批次香蕉为隆阳区董某某种植。经查，董某某在香蕉种植

过程中使用常规农药吡虫啉后未过安全间隔期即采摘上市。2023年 3月，保山市隆阳区农业农村局依法对董

某某作出没收违法所得、罚款 1000元的行政处罚决定。 

 

9.宁夏回族自治区彭阳县农业农村局查处某公司生产销售兽药残留不符合农产品质量安全标准乌鸡案 

2023年 6月，宁夏回族自治区农业农村厅对彭阳县某公司开展监督抽查，经检测其生产销售的乌鸡常规兽

药恩诺沙星残留超标。经查，该公司屠宰场共屠宰涉案乌鸡 111只，自抽检后未售出。2023年 8月，彭阳县

农业农村局对当事人作出罚款 50000元的行政处罚决定。 

 

10.江苏省盐城市大丰区农业农村局查处某公司生产销售兽药残留不符合农产品质量安全标准鲫鱼、草鱼

案 

2023年 6月，江苏省盐城市大丰区农业农村局接到盐城市农业综合行政执法监督局移送案件线索，称某公

司生产销售的水产品不符合农产品质量安全标准。经查，该公司生产销售的鲫鱼中常规兽药恩诺沙星和环丙

沙星残留超标，草鱼样品中常规兽药恩诺沙星残留超标，涉案批次鲫鱼、草鱼 6546斤，销售金额 32730元。

2023年 11月，盐城市大丰区农业农村局依法对当事人作出没收违法所得 32730元、罚款 360030元的行政处

罚决定。 

 

三、未按照规定开具、收取、保存承诺达标合格证 

11.浙江省杭州市临安区农业农村局查处某合作社未按照规定开具承诺达标合格证案 

2023年 2月，浙江省杭州市临安区农业农村局在执法检查中发现某合作社销售蔬菜未按照规定开具承诺达

标合格证，执法人员责令其立即改正。2023年 3月，执法人员再次依法对该合作社进行检查时，发现其逾期

仍未按照规定改正。2023年 3月，临安区农业农村局依法对当事人作出罚款 300元的行政处罚决定。 

 

12.重庆市长寿区农业农村委员会查处翁某从事农产品收购未按照规定保存承诺达标合格证案 

2023年 9月，重庆市长寿区农业农村委员会依法对翁某经营的水产门店检查时发现其收购水产品时未保存

重庆市某水产公司出具的承诺达标合格证，执法人员责令其立即改正。2023 年 10 月，重庆市长寿区农业农

村委员会再次依法对当事人进行检查时，发现其逾期仍未按照规定改正。2023 年 10 月，重庆市长寿区农业

农村委员会依法对翁某作出罚款 600元的行政处罚决定。 

 

（编辑：王欣童） 
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